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A  b e te g jo g  k é p v is e lő k r e  vár
Baranya megye egészségügyi intézményei
ben legalább öt főállású betegjogi képviselő
nek kellene dolgoznia ahhoz, hogy a tör
vényben előírt szolgáltatások a fekvőbeteg
szakellátást végző kórházakban a betegek 
számára maradék nélkül elérhetőek legye
nek. Hogy az első képviselők mikor kezd
hetnek el dolgozni, az jelenleg még legin
kább az országos tiszti főorvoson múlik.

B a r a n y a i  K ö r k é p

Ez év elején lépett hatályba a betegjogi képvi
selő jogállásáról és az eljárására vonatkozó sza
bályokról szóló rendelet. Bár a fekvőbeteg
szakellátást végző intézetekben elvileg már el
érhetők lehetnének az erre képesítést szerzett 
szakemberek, Baranya megyében jelenleg még 
egyetlenegy hivatalosan kinevezett képviselő 
sem dolgozik.

-  Ennek az új intézménynek a 
helye és szerepe sokak számára 
bizonytalan volt, és a késlekedés 
oka többek között az, hogy 
hosszas egyeztetés zajlott az 
érintettek között -  mondta el la
punk kérdésére dr. Ja
kab Tibor (képünkön), 
aki az elmúlt év végéig a 
Szószóló Alapítvány tá
mogatásával végzett be

tegjogi képviselői tevékenységet Bara
nyában. -A  most megjelent rendelet 
jól kezeli az átmeneti időszakot, és 
2 0 0 2  végét jelöli meg a képviselők 
munkába állásának végső határideje
ként. Erre azért volt szükség, hogy 
mindenhová a megfelelő embereket ta
lálják meg.

A betegjogi képviselő munkáltatója 
minden esetben a Megyei Tisztiorvosi 
Szolgálat lesz. A munkakör betöltésé
hez megfelelő (például jogi, egészségügyi, ta
nárképző vagy bölcsész) felsőfokú végzettség, 
és egy speciális ismereteket nyújtó képzés el
végzése is szükséges. Az intézményrendszer 
felállításához a költségvetési törvényben ötven
millió forintot különítettek el, ami - tekintve, 
hogy csak Baranya megyében több mint húsz 
érintett intézmény van - meglehetősen kevés
nek tűnik a feladatokhoz képest.

- Alapvető újdonsága ennek az intézmény
nek, hogy a betegek számára közvetlenül is 
elérhető segítséget, személyes kapcsolatot 
biztosít - ismertette a képviselőknek szánt 
szerepet dr. Jakab Tibor. - Lehet hozzá for
dulni a nem megfelelő ellátás miatt, de olyan,

személyt érintő panasszal is, mint az indoko
latlan várakoztatás, az orvosi titok vagy az in
timitás megsértése. A képviselő segít megfo
galmazni a panaszt, utánajár az ügyeknek, de 
egy esetleges pereskedésben már nem vesz 
részt, hiszen addig nem terjed a jogköre. 
Ugyanakkor önállóan is kezdeményezhet, ha 
valamilyen jogsérelmet észlel. Előfordulhat az 
is, hogy az ellátók, az orvosok kérésére lép 
közbe, például egy gyermek védelmében, a 
szülők szándékaival szemben.

A szakember szerint a panaszok többsége a 
nem megfelelő tájékoztatásból, a kommuniká
ció hiányából ered, ezért ebben a munkában a 
felek közötti közvetítő szerep a legfontosabb. A 
feladat sokrétű elvárásokat támaszt a leendő 
képviselőkkel szemben, hiszen többek között 
jogi, orvoseükai és pszichológiai ismereteket is 
megkövetel.

A törvényalkotók a szakemberek független
ségének biztosítékát abban látják, hogy a kép
viselők nem állnak majd munkaviszonyban az 
egészségügyi intézményekkel. A rendszer ki
alakításáért és ellenőrzéséért ugyanakkor egy 
közeljövőben felállítandó országos Koordináto
ri Tanács felel majd, ami a megyei szolgálatok

A jogorvoslat lehetőségei
Ha a beteget az egészségügyi ellátás során sérelem 

éri, vagy elégedetlen az orvosi vizsgálattal, a  kezeléssel, 
akkor a betegjogi képviselőn kívül panaszával az adott 
kórház, intézmény felelős vezetőjéhez, az Állami 
Népegészségügyi é s  Tisztiorvosi Szolgálathoz, illetve az 
orvosi kamara megyei etikai bizottságához is fordulhat.

A BÖK Etikai Bizottsága jogos esetekben elmarasztal
ja a bepanaszolt orvost, arra azonban nincs lehetősége, 
hogy kártérítést ítéljen meg a betegeknek.

Aki mégis kártérítést követel, az polgári peres eljárás 
keretében szerezhet érvényt igényének.

befolyását csökkenti. A tanács felállítása az or
szágos tiszti főorvos feladata, a megyei szintű 
munkák csak ez után indulhatnak el. A szak
emberek képzésére feltehetően csak szeptem
bertől kerülhet sor. A törvény ugyanakkor lehe
tőséget ad arra, hogy azok, akik alapítványi ke-. 
retek között már végeztek ilyen munkát, 2 0 0 2 . 
december végéig külön képzés nélkül is betölt
hessék a képviselői állásokat. A korábbi évek
ben Baranya megyében hárman is láttak el be
tegjogi képviselői feladatokat. A hivatalos kép
viseleti rendszer megalakulásáig a betegjogi 
kérdésekkel dr. Jakab Tibor -  alapítványi kere
tek között -  továbbra is megkereshető.

SCHNEIDER GÁBOR

H a lá lo s  s é r ü lé s  ért e g y  fa v á g ó t
Favágás közben munkahelyi balesetet szenvedett, és sérü
lésébe belehalt egy harmincéves újszentgyörgyi férfi. A 
munkaügyi felügyelőség és a rendőrség egyaránt vizsgála
tot indított a történtek rekonstruálására.

K i s v a s z a r

H ír c s a t o r n a

USA TÁMOGATÁSSAL. Tegnap 
Budapesten a Duna-palotában 
az amerikai nagykövettől vette 
át Bottka Dezső, a Komlói 
Teleházat üzemeltető ifjúsági 
szervezet elnöke a 2 ,8  millió fo
rintos pályázati nyereményt. -  A 
476 pályázatból 41, köztük bara
nyaiként csak a komlói lett sike
res. A pénzből Gyermek és Ifjú
sági Érdekegyeztető Fórumot 
hoznak létre a teleházban belül, 
melyet később ifjúsági köz
pontként működtetnek, (kzs)

MEGYÉNKBEN SZÁMOS PATAK 
BEFAGYOTT, például a Lámpás
völgy gyors sodrású Ördög-ár
ka. A pécsi Malomvölgyi 2-es 
tavat is mindenütt jég fedi, ám 
a gát előtti részen vékony a jég
páncél kb. 1 0 0 x2 0 0  méteres te
rületen. Az életveszélyre itt is 
táblák figyelmeztetnek. (cs)

HARKÁNYBAN ÉS KÖRNYÉKÉN 
A FAGYOS FÖLD és a belvíz mi
att nem lehet szántani legkeve
sebb háromszáz hektáron. Fő
ként a kukoricatarlókon nem 
végeztek az őszre tervezett ta
lajmunkával. (cs)

NAGYHAJMÁSON A HEGYHÁT 
LEGNAGYOBB gyógynövény
gyűjtő centruma alakul ki egy 
vállalkozónál. A gazda speciális 
szárítót, illóolaj-üzemet 
szeretne létre hozni. (cs)

KÖRZETI TV-MÜSOR. MTV 1.
13.00-tól 13.50-ig „Sétatér”. 100 
éve született Fekete István író. 
Kalendárium. Pálfordulás. Egy 
régi mesterség tovább él 
Ófalun. Újjászületett a Somogy 
Megyei Múzeum. Kalocsai is
kolanővérek Mágocson. Fő
zőcske: görög saláta. Labda-li
cit. Ötletek bálozóknak. Vendé
gek: Tresz Zsuzsa jelmezterve
ző, Rendeczki Lajos mesterfod
rász és manökenek. A játék és 
az adás telefonszáma: 06-80- 
210-224.

VÍZÁLLÁSOK, VÍZHÖFOKOK a
Dunán és a Dráván: Mohács 
294 cm, apadó, 0,8 fok, Őrtilos 
-70 cm, változatlan, 0,5 fok, 
Barcs -64 cm, áradó, 0,4 fok, 
Drávaszabolcs 44 cm, áradó,
0 ,8  fok. ■

Mély fájdalommal tudat
juk, hogy szeretett férjem, 
édesapánk és testvérünk,

VIDA ISTVÁN 
nyugd. tsz. elnök

csányoszrói lakos 69 éves 
korában, váratlanul el
hunyt. Temetése február 
1-jén 13.00 órakor lesz a 
csányoszrói temetőben.

A gyászoló család
(107427)

Tegnapelőtt fél tíz után, Kisvaszar 
erdőterületén fakitermelés köz
ben egy harmincéves favágóra 
esett egy magasból alázuhanó fa
ág. A férfi a balesetben nyílt ko
ponyatörést szenvedett, és a sérü
lésébe a helyszínen belehalt.

-  A területen többen is dolgoz
tak, de az eseményeknek nincs 
szemtanúja -  mondta el lapunk
nak Kertész Gábor főhadnagy, a

Baranya Megyei Rendőr-főkapi
tányság sajtóreferense. -  Ketten 
éppen háttal álltak, amikor a bal
eset történt, így nem láttak sem
mit.

Információnk szerint egyik 
munkás éppen egy fa kidöntésén 
dolgozott, de az nem akart el
mozdulni a döntési irányba, ezért 
segítséget kért a később megsé
rült férfitől. A favágó a társa segít
ségére sietett, ám amikor a fa dől
ni kezdett, nem vette észre, hogy

a korona magával sodorja az 
egyik szomszédos oldalágat is. 
Az alázuhanó ág éppen a férfi fe
jére esett, és nyílt koponyatörést 
okozott. A sérülés végzetes volt.

-  A rendőrség államigazgatási 
eljárás keretében indított vizsgá
latot, és a munkaügyi felügyelő
ség szakemberei is azon dolgoz
nak, hogy kiderítsék, hogyan is 
történt valójában a halálos bal
eset - mondta a főhadnagy. - Egy
előre nem lehet semmit mondani 
arról, hogy volt-e valamilyen 
szakmai hiba a fakitermelés so
rán, és ha volt, akkor felelősségre 
vonható-e bárki is a történtekért.

S. G.

K itü n te te t t  p e d a g ó g u s o k

P É C S

Tegnap bensőséges ünnep 
keretében újabb Arany Ka
tedra-díj talált gazdára a 
városházán.

A napokban több pécsi tanár is 
elismerésben részesült sok évti
zedes pedagógusi munkásságá
ért. Tegnap bensőséges ünnep
ség keretében a város vezetői, el
sők közt dr. Újvári Jenő alpolgár
mester köszöntötte dr. Szolcsányi 
Jánosáét, a Leőwey Klára Gimná
zium igazgatóját is. Ő az Oktatási 
Minisztériumban a napokban 
vette át a rendszerváltás után lét
rehozott Németh László-díjat a 
minőségi oktatómunkában elért 
kiemelkedő eredményéért. Eb
ben a díjban évente csak öt peda

gógus részesül az országban. 
Több évtizedes kiemelkedő pe
dagógusi munkásságáért ugyan
csak a szaktárca elismerését, az 
„Arany Katedra Emlékplakett”-et 
kapta meg Regele Zoltánné, a pé
csi Széchenyi István Gimnázium 
és Szakközépiskola tanárnője és 
Kővári Zoltán, az intézmény 
igazgatója, valamint Wéber 
Béláné, a pécsi Bánki Donát Utcai 
Általános Iskola tanárnője, az is
kola népitánc-csoportjának veze
tője is. A középiskola két tanára a 
Kultúra Napja alkalmából, az is
kolagaléria avatási ünnepségén 
vehette át az elismerést dr. Újvári 
Jenő méltatásával, míg Wéber 
Bélánénak az alpolgármester a 
tegnapi közös köszöntő kereté
ben nyújtotta át.

BÓKAR.

Ú ja b b  m e g á l la p o d á s

P É C S

A Hanns Seidel Alapítvány 
és Baranya képviselői teg
nap újabb együttműködési 
szerződést írtak alá a város
házán.

A müncheni Hanns Seidel Alapít
vány 1993-ban vette fel a kapcso
latot Pécs szakoktatási intézmé
nyeivel, partneriskolája a Pollack 
Mihály Építőipari Szakközépis
kola - ma már szakiskola is - lett. 
A következő év tavaszán már se
gítségükkel épül műhelycsarnok 
a Batthyány-laktanya egyik épü
letében, német mintára duális 
képzés és eurokonform mester- 
vizsga honosodik meg. Az 
együttműködés az európai nor
máknak megfelelő szakképzés

kialakulását szolgálja. Fejlődését 
módszertanok, technikák átadá
sával, diákok, tanárok csereláto
gatásaival is segíti, uniós pályá
zatokkal juttatja támogatáshoz. 
Ennek jegyében tegnap dr. 
Rainer Gepperth, a Hanns Seidel 
Alapítvány Nemzetközi Találko
zók és Együttműködés Intézeté
nek vezetője, valamint dr. Toller 
László, Pécs polgármestere újabb 
hároméves együttműködési meg
állapodást írt alá. Az eseményen 
részt vett Birinyi István, a Bara- 
nya Megyei Kézműves Kamara 
elnöke. A kamara érdekelt az 
együttműködés sikerében, ezen 
belül a szerződés több pontjá
ban is. Ma az alapítványi iskola 
köré az országban is egyedülálló 
építőipari képző központ épül.

B.R.

Megjelent az első idei hóvirág. Pécsett, a Vásárcsarnokban tegnap már látni lehetett a tél 
lassan közeledő végét jelző virágot. Igaz, mint az árusok elmondták, még nem a Mecseken 
szedték a szálakat, hanem fóliával védett kertekben, de már Így is reménykedhetünk a 
tavasz közeledtében. fo tó : laufer László

T e r v  é g e n  é s  f ö ld ö n Kétmilliárdos költségvetési hézag
Az önkormányzati költségvetés előkészítésére koncentrál
nak a képviselők. Az esztendő tegnapi első testületi ülésén 
nagy horderejű témák nem is szerepeltek. A sajtótájékoz
tató is javarészt a költségvetésről szólt.

P é c s  -  V á r o s h á z a

A l s ó m o c s o l á d - S á s d

A Hegyhát gazdaságilag is 
meg akar újulni. Törekvésé
ben segítik a mágocsi és a 
sásdi központú kistérségi 
szövetkezések is. A gazdák 
magtár és vegyszerező re
pülőgépeket fogadó reptér 
kialakítását tervezik.

Az alsómocsoládi községvezető
ség vállalkozást alapított, így fog 
össze több község és Dombóvár 
mintegy húsz földművesét tömö
rítő kisszövetkezettel és a Gabo
na Rt.-vel a terménytároló és 
-szárító kivitelezésében. A létesít
ményt együtt fogják működtetni. 
Eredményeként gyorsan szárít
hatnak, nem kell a távoli magszá
rítókban várakozni. A központi 
tőke összeállt, ehhez pályázat út
ján jutottak, és a létesítményt 
még idén üzembe helyezik.

Molnár Zol
tán, az alsó
mocsoládi ön- 
k o rm á n y z a t 
a g rá r-m e n e 
dzsere kérdé
sünkre el
mondta, hogy 
többszöri neki
rug aszk o d ás 

után példás összefogással sike
rült a terv megvalósítása. Dicső 
László polgármester (képünkön) 
annyira bízik a kistérségi együtt
működés gazdasági erejében, 
hogy nem tartja kizártnak a 
hegyháti magángazdálkodókat 
kiszolgáló mezőgazdasági repü
lőtér megépítését sem. Lehet pá
lyázni, hisz pénzt kínál a Sapard- 
program és az Országos Foglal
koztatási Közalapítvány is. Az 
utóbbi munkahelyteremtő akció
ját Kovács Sándomé sásdi polgár- 
mester karolta fel. c s u n  j .

Ebben az önkormányzati ciklus
ban tegnap tartotta a legrövidebb 
nyilvános ülését a közgyűlés. Per
sze, az efféle négy és fél órás szá
guldáshoz a napirend igazán nem 
volt göröngyös. A frakciók pedig 
tárgyszerűen és megegyezés
készséget tanúsítva vettek részt a 
gyér vitában. Ez még a különböző 
közalapítványok kuratóriumába, 
illetve felügyelőbizottságába való 
delegálások személyi javaslatai
nál is megmutatkozott.

Leginkább a napirend előtti té
mák egyikénél bontakoztak ki el
térő álláspontok: a Fidesz részé

ről ugyanis felvetették, hogy érde
mes lenne felülvizsgálni a déli 
buszdecentrum helyét. A kor
mányzó frakciók ezt szükségte
lennek nevezték, illetve a több
éves városrendezési előkészítő 
munka elvesztegetésének.

Később sajtótájékoztatók té
mája is lett, hogy az esztendő ele
jén két frakció élén is történt vál
tás. A KDNP-MIÉP frakció vezeté
sében a megegyezés menetrendje 
szerint csere volt: Czukor Antal 
(KDNP) helyébe dr Deák Péter 
(MIÉP) lépett. Az MSZP-nél el
foglaltságaira hivatkozva Gonda 
Tibor lemondott a frakcióvezetői 
tisztségről. Utódának Szirmai

Csabát válasz
tották meg.

Az MSZP ré
széről a sajtótá
jékoztató másik 
témája a költ
ségvetés előké
szítése volt, 
amelyről Soó 
László, a költ

ségvetési bizottság elnöke (ké
pünkön) és Meixner András, a 
közoktatási bizottság elnöke 
adott helyzetképet. Közel 19 mil
liárd forint költségű jogos igény 
gyűlt össze, ám ehhez képest egy
előre 17 milliárd forint biztos be
vétel látszik. A központi költség- 
vetés koncepcióváltása Pécs ese
tében 2  milliárddal megemelte a 
normatív támogatások összegét, 
ugyanakkor 15-ről 5 százalékra 
csökkentette a személyi jövede

lemadóból visszajuttatott pénzt. 
Ezért mindössze 4 százalékkal, il
letve az évközben még várhatók
kal együtt is legfeljebb 6  százalék
kal növekszik a központi támoga
tás, miközben a 8,25 százalékos
nak behatárolt béremelésnek 
csak 5 százalékát biztosítja a kor
mányzat a nem pedagógus közal
kalmazottak számára. A többit je
lentős létszámleépítéssel kellene 
előteremteni. A mintegy 4000 
nem pedagógus pécsi közalkal
mazott tényleges béremelése te
hát kétségessé vált az önkor
mányzat jelenlegi nehéz gazda
sági helyzetében. A város vezeté
se azt reméli, hogy az önkor
mányzati érdekegyeztető tanács 
február 9-i ülésén mégis sikerül 
érdemi kompromisszumra jutni 
ebben a témában.

D. I.

Á


